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Abstract: The metaverse is not a purely technological concept, but its capability comes entirely from the latest technological innovation and applications 
integration. In addition to Mixed Reality that brought about virtual space, blockchain technology is able to secure property rights to all digital assets in 
metaverse, which enables it to really thrive. It is also because of this, the successful application of metaverse and the realization of its values does not only rely 
on technological development, but also depends on the design of incentive mechanisms and ethical regulations as well as a relatively well-developed socio-
economic system. Libraries and other memory institutions have a unique advantage in developing metaverse, as their space itself is the entrance to the virtual 
knowledge world, and countless contents can create countless metaverse with the help of metaverse technology. At present, the application of metaverse is still 
very elementary, libraries should get involved early and try actively to take a place in the future metaverse era, to provide up-to-date and ubiquitous knowledge 
services.
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为实现学术资源的开放共享，为科学研究提供强有力的基础条件，我国陆续建成学术期刊开放服务平台。

2013年由全国哲学社会科学规划领导小组批准，中国社会科学院图书馆负责建设的国家哲学社会科学学术期刊数

据库（National Social Science Database，NSSD）上线开通，收录社会科学类学术期刊2 000多种。2018年，中国科

学技术信息研究所负责建设的国家科技期刊开放平台（http://doaj.istic.ac.cn）上线运营，成为我国科技期刊集中

开放获取平台，收录期刊1 300余种，其中核心期刊占比73%。普通用户可免费获得论文在线阅读和全文下载的一站

式服务，还可在线浏览期刊的关键词分析、年度发文量趋势、年度被引趋势、年度影响因子趋势、年度发文机构统

计、期刊近十年学科分布等情况；加入平台的期刊社不仅能增加期刊论文的传播途径，提高期刊影响力，还可以免

费获得中国科学引文索引数据库（csci.istic.ac.cn）的使用权，及时掌握期刊的引证指标。

国家科技期刊开放平台提供开放服务
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